



កំនួច នៃ បញ្ហាខ្មែរ ចង ដោយ យួនកុម្មុយនិស្ត

សេរីការ

យើងឃើញថា សព្វថ្ងៃនេះ ពួកអ្នកដឹងនាំ មាន ប្រសាទកុប្បុរស (nervosité) ខ្លាំងណាស់ ហើយ បាន ប្រព្រឹត្តិ អំពើ បំពាន ច្បាប់ គ្រប់បែបយ៉ាង លែងមាន ដែនកំរិត លែង ញញើត អង្គការ សហប្រជាជាតិ, សហគមន៍អន្តរជាតិ។ សួរថា មកពីហេតុអ្វី ?

អ្នកវិភាគនយោបាយខ្លះ យល់ឃើញ ថា ជា វិធានការ បំរុងទុក សំរាប់ សម្បត្តិ គណបក្សប្រឆាំង និង អង្គការសង្គមស៊ីវិល នៅពេលបោះឆ្នោត ខាងមុខនេះ ; អ្នកខ្លះ ទៀត យល់ឃើញថា ជាទម្លាប់ធម្មតា ពីយូរយារ មកហើយ របស់ រដ្ឋាភិបាល លោក ហ៊ុន សែន ; អ្នកខ្លះទៀត ទុកជា តម្រុយ ប្រាប់ដល់ ប្រជាពលរដ្ឋ ថា គ្មាន ការប្តូរអ្នក ដឹងនាំ ជា ដាច់ខាត ; អ្នកខ្លះទៀត ចោទដល់ សហគមន៍ អន្តរជាតិ ថា បោះបង់ចោល ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ ទៅក្នុងជ្រោះទុក្ខ ក្នុងនាម នយោបាយប្រាកដនិយម (realpolitik) ; អ្នកខ្លះ មើលឃើញ ភាពកំសោយ របស់គណបក្សប្រឆាំង ; អ្នកខ្លះ ថា មកពីខ្មែរខ្សោយ មិនអាចបង្កើត កម្លាំងជាតិបាន ដើម្បី ការពារ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ និង ប្រជាជាតិខ្លួន។ អនេកប្បមាណ ងៃ វិស័យមតិ ទាំងឡាយនោះ សុទ្ធតែមាន ខ្លឹមសារ ត្រឹមត្រូវ របស់វា តែ កត្តា មួយថ្មី ដែល ខ្មែរយើង ត្រូវពិចារណា ថែមទៀត គឺ ការប្តូរ អ្នកដឹងនាំ នៅ ប្រទេស យៀកណាម មាន នយោបាយ រួតរៀប¹ ដើម្បី ក្តាប់ទាំងអស់ នូវ ការដឹងនាំ នៅ

¹ នយោបាយ រួតរៀប ; politique d'accélération។

ស្រុកខ្មែរ មុនការបោះឆ្នោត ខាងមុខ ព្រោះ អ្នកដឹងនាំ យួនកុម្មុយនិស្ត មិនចង់ អោយ មានកើត ព្រឹត្តិការណ៍ ម្តងទៀត ដូចនៅឆ្នាំ ២០១៣/១៤។ សព្វថ្ងៃនេះ អ្នកដឹងនាំ យួន កុម្មុយនិស្តគេមាន ធនធាន មនុស្ស គ្រប់គ្រាន់ គ្រប់ វិស័យ សំរាប់ ក្តាប់ ស្រុកខ្មែរ។ ដំណាក់កាលត្រួតត្រា ស្រុកខ្មែរ មិនចំពោះ ដោយ យក ខ្មែរណាម ដើរតួ ជា អ្នកដឹកនាំ ខ្មែរ បាន ដល់ ត្រឹម រួចហើយ ដូច្នោះ ត្រូវ ចាំបាច់ ចាប់ផ្តើម ត្រួតត្រា ដោយចំពោះ ដោយប្រើខ្មែរមានកំណើត ជាយួន អោយ ក្តាប់អំណាច ទាំងអស់ ហើយ ទុក អ្នកដឹកនាំ ខ្មែរណាម ជា អ្នកប្រថាប់ត្រា។ ត្រូវដឹងថា គោលវិធីនេះ យួន គេធ្លាប់ធ្វើ នៅ កម្ពុជា ក្រោម ប្រកបដោយជោគជ័យ ហើយ អ្នកដឹងនាំ យួនកុម្មុយនិស្ត គេ យកមក ធ្វើ បុន ក្តារ (rénover) អោយ ស្របនឹង បរិបទ ខ្មែរបច្ចុប្បន្ន ដែល ជា សុភកាល (moment favorable) សំរាប់ អនុវត្តនយោបាយ ប្រជាធិបតេយ្យ² ជនជាតិយួន នៅកម្ពុជា។ អ្នក ដឹងនាំយួនកុម្មុយនិស្ត គេ ដឹងច្បាស់ថា បើខ្មែរ លើកបញ្ហា ខ្មែរ មាន ដើមកំណើតជា យួន មក រិះគន់ គឺ នឹងធ្លាក់ ចូលទៅ ក្នុងរឿង ប្រកាន់ពូជសាស្ត្រនិយម ; បើ ចង់ ប្រឆាំងតាម ដំរូយ អារុធ គឺ នឹងធ្លាក់ចូលទៅ ក្នុងរឿង សង្គ្រាមស៊ីវិល ព្រោះ យួន កើត នៅស្រុកខ្មែរ មាន សញ្ជាតិខ្មែរ ជា ពលរដ្ឋខ្មែរពេញលេញ ; បើ ចង់ តវ៉ា តាមផ្លូវ ច្បាប់ អន្តរជាតិ គឺ គ្មាន ពួកអ្នកនយោបាយខ្មែរ អង់អាច មាន កេរ្តិ៍ឈ្មោះ ល្បីល្បាញ លើ ឆាក អន្តរជាតិ អាចរាប់រង កិច្ចការ ជាតិយុត្ត ដ៏ធំនេះបាន ហើយបច្ចុប្បន្ននេះ បរិបទ នៃពិភពលោក វាមិនត្រូវខ្វះកាស នឹង បញ្ហាខ្មែរ ; បើ យក ការបោះឆ្នោត ជា ប្រាជ្ញាហារិយ៍ ដូចនៅ ប្រទេសតូម៉ា គឺ ពួកអ្នកដឹកនាំគណបក្សប្រឆាំង គាត់ គ្មាន លទ្ធភាព នៅក្នុងនីតិ

² ប្រជាធិបតេយ្យ ; Peuplement ou augmentation démographique ។

កាល ទី៥ ធ្វើអ្វី ជា វិជ្ជមាន ដែល អាច ប្តូរទាំងស្រុង អោយ គ.ជ.ប. ក្លាយ ជា អង្គការ ឯករាជ្យ ដែល នឹង ធានា នូវ ការរៀបចំបោះឆ្នោត ត្រឹមត្រូវ តាមច្បាប់។

យើងឃើញថា កំន្លុច នៃ បញ្ហាខ្មែរ នេះ យួន គេ ចងក្អង អស់រយៈ ព្រឹត្តិ ទស្សន វត្សរ៍ មកហើយ នាំអោយ ខ្មែរយើង ពិបាកនឹង ស្រាយកំន្លុច នេះណាស់ ជា ពិសេស ក្រោយពី ឆ្នាំ ១៩៩១ មក អ្នកដឹកនាំខ្មែរ ឬ អ្នកនយោបាយខ្មែរ ធ្វើ កំហុសព្រឹត្តិណាស់ ដែលអាច អោយ យួនកុម្មុយនិស្ត រក្សាបាន តាមផ្លូវច្បាប់ នូវ គណបក្សខ្មែរ រណបគេ នៅ ក្នុង ជីវិតតាមនយោបាយខ្មែរ ដែល មាន ភ្នាក់ងារ របស់គេ ទាំង ស៊ីវិល និង យោធា អាច លាក់ខ្លួនបាន នៅក្នុង ជួរ គណបក្សប្រជាជន និង កងទ័ព របស់ខ្លួន ដើម្បី ធ្វើ វិទ្ធិ ស្សនា គ្រប់បែបយ៉ាង សំរាប់ កំទេច នូវ ខេមរៈអ្នកស្នេហាជាតិ អោយបាត់ស្លូត ពី ជីវិត តាមនយោបាយ ហើយ បន្តិចបន្តួង ប្រជាពលរដ្ឋខ្មែរ។ កំហុស នេះ ជា ចលករ មាន ប្រុងសាំងកម្លាំង សំរាប់ អ្នកដឹកនាំយួនកុម្មុយនិស្ត បង្កើនល្បឿននៃ នយោបាយ លេប ទឹកដីខ្មែរ អោយបាន រហ័សបំផុត។ សួរថា ការបោះឆ្នោត នាពេល ខាងមុខនេះ ជា ថ្នាំ កែអាត យួនកុម្មុយនិស្ត លួចដីខ្មែរ ឬ គ្រាន់តែ ជា នយោបាយ ថែរ អាត របស់ ពួកអ្នក ដឹកនាំ គ្រប់ គណបក្សប្រឆាំង ? បញ្ហាពិបាកដោះស្រាយ នេះហើយ ជា កំន្លុច របស់ យួនកុម្មុយនិស្ត ក្នុង បន្តបន្ទាប់ អោយ ប្រជាជាតិខ្មែរ ស្លាប់ ព្រោះ ដំណោះស្រាយ របស់ អ្នកដឹកនាំ គ្រប់ គណបក្សប្រឆាំង ទុរ ក្នុង តាមមហាប្រឆាំង សព្វថ្ងៃនេះ គ្រាន់តែ ជា ល្បិចដោះខ្លួន (faux-fuyant) សំរាប់ ស្វែង រកសុខតែប៉ុណ្ណោះ, គឺ ថា សព្វគ្នា (chacun) សុទ្ធ តែ មាន ផ្លូវ សំរាប់ គេខ្លួន, បើ នរណាមួយ ជាប់គុក ពួកគាត់ គ្រាន់ តែនាំគ្នា ទៅសួរ សុខទុក្ខ ហើយ និយាយថា ដេកចាំឃ្នះឆ្នោតសិនទៅ។